
وزیر علوم: باید به سمت دانشگاه های 
نسل سوم حرکت کنیم

وزیر عل��وم، تحقیقات و فناوری از پژوهش��گران و 
فناوران برتر کشور تقدیر کرد. 

محمد فرهادی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری صبح 
دیروز در پانزدهمین جشنواره تقدیر از پژوهشگران 
و فناوران برتر که در س��الن اجلاس سران برگزار شد 
حضور یافت تا شخصا از پژوهش��گران و فناوران برتر 
کشور تقدیر کند و به آنها بگوید که نیاز کشور این است 

که ارتباط بین صنعت و دانشگاه تقویت شود. 
او گفت: اوایل انقلاب بحث های ارتباط بین دانشگاه 
و صنعت مطرح بود و توسعه کمی دانشگاه ها از همان 
ابتدا آغاز شد تا جایی که درحال حاضر 2600 موسسه 
آموزش عالی داریم که خیلی بیشتر از چیزی است که 
مدنظر بود و با حضور 4 میلیون و 674 هزار دانش��جو 

باید به سمت دانشگاه های نسل سوم حرکت کنیم. 
فرهادی گفت: بس��یاری از رش��ته های تحصیلی 
دوره ه��ای خود را ط��ی کردن��د و باید بس��یاری از 
رشته های تحصیلی جدید که توانایی اشتغال زایی را 
برای دانشجویان داشته باشند در آموزش عالی دیده 
شود که این مس��أله نیاز به بازبینی و همکاری همه 
دستگاه ها دارد.  او با اشاره به این که همچنان 80 درصد 
درآمد کشور از طریق منابع طبیعی تأمین می شود 
و حدود 20 درصد آن نرم افزاری و مغزافزاری اس��ت، 
ادامه داد: این رابطه باید تغییر کند و این مسیر از طریق 
دانشگاه ها امکان پذیر اس��ت، زیرا دانشگاه ها زمینه 
توسعه علمی را در کشور فراهم می کنند و با اهمیت 
دادن به امر دانایی می توانیم به این جایگاه دست یابیم. 
وزیر علوم گفت: باید به وضعیتی دس��ت یابیم که 
فارغ التحصیلان ما توانایی این را داش��ته باش��ند که 
خود وارد عرصه کار ش��وند و محصول داشته باشند 
و رس��یدن به این مس��یر به جز توجه به دانش��گاه و 
پژوهش میس��ر نیس��ت.  فرهادی بابیان این که اگر 
سیاست های کلی ابلاغی مقام معظم رهبری در علم 
و فناوری را پیگیری کنیم، به نتیجه خواهیم رسید، 
گفت: در کنار این مس��أله باید اقداماتی را در وزارت 
علوم صورت دهیم، هر چند طی مدت گذشته در این 
وزارتخانه اقدامات زیادی صورت گرفته، اما کارهای 
دیگری نیز باید در دس��تور کار قرار گی��رد.  او گفت: 
ایجاد هماهنگی در سیاس��ت گذاری و برنامه ریزی 
در اج��رای پژوهش و فن��اوری از این برنامه هاس��ت 
و در کنار آن ارتباط مناس��بی باید با معاونت علمی و 
فناوری ریاس��ت جمهوری برقرار ش��ود، هرچند در 
یک س��ال اخیر هماهنگی های زیادی صورت گرفت 
که ازجمله آنها تصویب قانون شرکت های دانش بنیان 
بود و باید بی��ش از پیش در این ام��ر کار کنیم.  وزیر 
علوم ادامه داد: با توجه به مس��ائل و مشکلات کشور 
در زمینه اعتبارات و به خصوص کاهش قیمت نفت 
که برخی از کشورها خواسته یا ناخواسته و از طریق 
عناد با جمهوری اسلامی ایران در این زمینه دخیل 
هستند، تلاش می کنند همواره مش��کلاتی را برای 
ایران ایجاد کنند که البته این مشکلات در اعتبارات 
تأثیر می گذارد، اما با وجود این مش��کلات اعتباراتی 
که در بخش دانش بنیان در نظر گرفته ش��ده از  سال 
قبل بیشتر است.  فرهادی گفت: سازوکار شرکت های 
دانش بنیان مشخص شده و در ش��ورای اقتصاد نیز 
به تصویب رسیده است. لذا باید به سرعت در جهت 
عملیاتی کردن این سازوکار حرکت کنیم و بیش از 
پیش سازوکارها، ضوابط و مقررات را تسهیل کنیم تا 

ارتباط بین صنعت و دانشگاه بیشتر شود. 
وی اف��زود: وزارت عل��وم در طی یک س��ال اخیر 
تفاهم نامه های��ی را با وزارت نف��ت، صنعت، معدن و 
تجارت و دفاع داشته که این تفاهم نامه ها باید با صنعت 

ادامه داشته باشد. 
وزیر علوم با اشاره به اهمیت توجه به علوم انسانی و 
تحقیقات موجود در این حوزه، یادآور شد:  در زمینه 
توجه به علوم انس��انی فرصت های زیادی پیش آمد، 
اما آنها را باید عملیاتی کرد. با سرمایه گذاری در علوم 
انسانی می توان زمینه هدایت پایان نامه های این حوزه 
را در جهت رفع نیازهای کش��ور و ایجاد ساختارهای 

لازم برای تولیدات نرم مورد توجه قرار داد. 
فرهادی گفت: بررس��ی پژوهش ها نشان می دهد 
90 درصد مغزه��ای متفکر در بخش علوم انس��انی 
هستند و باید جهادگونه این مسأله در آموزش عالی 
پیگیری ش��ود. تحول آموزش عالی نیازمند اقدامات 
جهادگونه اس��ت. تدوین درست و مقاطع تحصیلی، 
توسعه مراکز رشد و فناوری، توجه به پارک های علم و 
فناوری، تقویت و تخصیص بودجه ها و به شرکت های 
دانش بنیان ازجمله اقداماتی است که باید مورد توجه 
قرار گیرد و اگر جایی قوانین و مقررات کمبود دارد باید 

تسهیل شوند. 
۸۰۰هزاربیمارخاص»رادیودارو«میخواهند

وزیر علوم در ادامه این مراسم گفت: »درحال حاضر 
800 هزار بیمار خاص در کش��ور وجود دارند که این 
افراد احتی��اج به »رادی��و دارو« دارند؛ به همین خاطر 
باید موضوع دانش هس��ته ای بیش از گذشته مورد 
توجه قرار گیرد تا کشور تحت فشار و زور قرار نگیرد.« 
فرهادی، ادام��ه داد: »روزهایی بود که ما مریض هایی 
 را برای درمان ب��ه مراکز درمانی می فرس��تادیم، اما 
رادیو دارو نداشتیم که آنها را درمان کنیم، اما امروز با 
همت جوانان و شهدای علمی کشور رادیودارو در ایران 
به صورت بومی تولید می ش��ود.« به گفته او، وظیفه 
دولتمردان اس��ت که موضوع »اختصاص 4 درصد از 
تولید ناخالص ملی به ام��ر پژوهش« را دنبال کنند تا 
 این امر مهم اجرایی ش��ود. فرهادی پیشنهاد کرد تا 
»بانک ایده« در کش��ور راه اندازی شود تا براساس آن 
بت��وان ایده ها را به پروپ��وزال و محصول تبدیل کرد. 
وزیر علوم تأکید کرد: »در محتوای آموزش��ی مقاطع 
تحصیلی و پژوهشی کشور باید بازنگری شود تا بتوانیم 
»دانشگاه نسل سوم و کارآفرین« را در کشور راه اندازی 
کنیم.« فرهادی با اشاره به ضرورت توجه همه اجزای 
دولت ب��ه موضوع تحقیق و پژوه��ش افزود: »وظیفه 
دولتمردان اس��ت که موضوع »اختصاص 4 درصد از 
تولید ناخالص ملی به امر پژوهش« را دنبال کنند تا این 

امر مهم اجرایی شود.«

معاونمطبوعاتیوزارتارشاددرگفتوگوبا»شهروند«:

قانون سازمان نظام رسانه ای متوقف شد
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شهروند| تدوین قانون سازمان نظام رسانه ای 
متوقف شد. این خبری است که حسین انتظامی، 
معاون مطبوعاتی وزارت ارشاد و فرهنگ اسلامی 
دیروز و در حاشیه نشست خبری اش با خبرنگاران 
در گفت وگو با »ش��هروند« اعلام کرد. آن طور که 
انتظام��ی می گوید انتق��ادات زیاد اهالی رس��انه 
باعث متوقف ش��دن تدوین این قانون شده است. 
او دراین باره گفت: »برای بررس��ی این قانون چند 
جلسه برگزار کردیم و مجموعه دوستان رسانه ای 
ما معتقد بودند که آن را متوقف کنیم. اس��تادان 
ارتباطات و چند انجمن حوزه رس��انه بر این نظر 
بودند که این قانون متوقف شود. درباره این قانون 
ما با دو رویکرد مواجه بودیم؛ یکی این بود که این 
قانون با اصلاحاتی قابل اجرا اس��ت و عده ای هم 
می گفتند اساس��ا این قانون اصلاح پذیر نیست.« 
او ادامه داد: »کسانی که می گفتند این قانون باید 
اصلاح شود، یکی از نظراتشان این بود که ترکیب 
افراد ذکرش��ده در این قانون دولتی اس��ت و باید 
غیردولتی تر ش��ود، عده ای هم اساسا با این قانون 
مخال��ف بودند و می گفتند اگرچه بد نیس��ت  که 
خبرنگاران بر صنفشان نظارت کنند ولی در عمل 
به بیراهه م��ی رود.  ما این نظرات ای��ن دو گروه را 
بررسی کردیم و دیدیم که مجموعا نظر گروه دوم 
که معتقد به متوقف شدن تدوین این قانون بودند، 
می چربد و به همین دلی��ل آن را متوقف کردیم.« 
انتظامی گفت: »معتقدم اگر بخواهیم دوباره این 
قانون را پیگیری کنی��م باید اجماع صنفی درباره 
آن وجود داش��ته باشد. من ش��خصا تصویب این 
قانون جزو علایقم است اما از نظر یک مقام دولتی 
معتقدم ک��ه باید اجماع صنفی درب��اره آن وجود 

داشته باشد.« 
معاون مطبوعاتی وزارت ارش��اد اما دی��روز و در 
نشس��ت خبری اش که برای بررسی قانون انتشار و 
دسترسی آزاد به اطلاعات، از انتشار فهرست کامل 
هزینه ها و مخارج برگزاری بیس��تمین نمایش��گاه 
بین المللی مطبوع��ات و خبرگزاری ها ظرف چند 
روز آینده خبر داد.  انتظامی خبر دیگری هم داشت: 
»انتشار فهرست نوبت های متقاضیان دریافت مجوز 

از هیأت نظارت بر مطبوعات ظرف چند روز آینده و 
در سایت معاونت مطبوعاتی.« 

انتظامی که دبیر کمیس��یون انتشار و دسترسی 
آزاد به اطلاعات هم است اجرای این قانون را نیازمند 
تبدیل ش��دن آن به یک مطالبه عمومی در جامعه 
و همچنین همکاری قوای قضائیه و مقننه با دولت 

دانست. 
او در ادامه گفت: »دولت یازدهم اصرار بر این گونه 
شفاف س��ازی ها دارد و معتق��د اس��ت راه مبارزه با 
فساد، شفافیت است؛ مبارزه با فساد، »بگم بگم« یا 
»افش��اگری خیابانی« یا »نشان دادن یک مدرک در 

رسانه ها« نیست.« 
انتظامی در پاسخ به این پرسش که این آیین نامه 
تا چه میزان می تواند برای رسانه ها محدودیت ایجاد 
کند  و تا چه حد به نظام مند بودن رس��انه ها کمک 
می کن��د ؟ گفت: »ای��ن آیین نامه کم��ک حال کار 
حرفه ای رسانه هاست و دولت یازدهم مصر به اجرای 

قانون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات است.« 
او در پاسخ به سوال »شهروند« مبنی بر این که آیا 
همه سازمان ها مش��مول قانون انتشار و دسترسی 

آزاد به اطلاعات می ش��وند یا بعضی از سازمان ها و 
نهادها مستثنی هستند؟ گفت که بعضی اطلاعات 
س��ازمان هایی مانند وزارت اطلاعات، وزارت دفاع، 
بانک مرکزی و شورایعالی انقلاب فرهنگی مشمول 

این قانون نمی شوند.  
انتظامی با اش��اره به بخش ه��ای مختلف قانون 
انتشار و دسترس��ی آزاد به اطلاعات ازجمله بحث 
دسترس��ی یا انتش��ار این اطلاعات ادامه داد: »این 
قانون به جهت اهمیتش، 3 آیین نامه اجرایی دارد؛ 
یک آیین نام��ه کلی اجرایی که ب��ه تصویب هیأت 
دولت رسیده اس��ت، دوم آیین نامه مربوط به ماده 
18 که بیش��تر یک آیین نامه داخل��ی و مربوط به 
خود کمیسیون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات 
است.  این آیین نامه در کمیس��یون تدوین شده و 
البت��ه باید به تصوی��ب هیأت دولت هم برس��د، ما 
امیدواریم ب��ه زودی به هی��أت دولت ارایه ش��ود. 
همچنین ماده 8 این قانون، یک آیین نامه مختص 
خود دارد که مربوط به نحوه دسترسی به اطلاعات 
است این آیین نامه هم درحال تدوین است و بحث 
آن در اولین جلسه کمیسیون مطرح خواهد شد.«  

حسین انتظامی با بیان این که مطابق قانون انتشار 
و دسترسی آزاد به اطلاعات، هر آن چیزی که »حق 
یا تکلیفی« برای ش��هروندان ایجاد می کند، باید در 
اختیار مردم قرار داده ش��ود، گفت: »این آیین نامه 
 سال 88 ارایه ش��د و 4 روز پیش به تصویب رسید. 
این قانون انقلابی در رابطه و تعامل مناس��ب دولت 

با مردم است.«
معاون مطبوعاتی وزیر ارشاد با بیان این که قانون 
انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات، ابزاری در اختیار 
خبرن��گاران و روزنامه ن��گاران خواهد ب��ود، گفت: 
»احتمالا در اوایل اجرای این قانون که البته ش��روع 
هم شده اس��ت، با مش��کلاتی درخصوص وجود یا 
نبود اطلاعات در بسیاری از حوزه ها مواجه خواهیم 
بود لذا باید در این خصوص آهس��ته و پیوسته گام 
برداش��ت.« انتظامی در ادامه در پاس��خ به س��وال 
دیگری مبنی بر این ک��ه فکر می کنید تا چه میزان 
زیرساخت ها و ش��رایط اجرای کامل قانون انتشار و 
دسترسی آزاد به اطلاعات در کشور ما فراهم است؟ 
گفت:  »واقعیت این اس��ت که زیرساخت ها فراهم 
نیست و به همین خاطر ما باید به عنوان اهالی رسانه، 
باید در این خص��وص مطالبه ایجاد کنیم. به عنوان 
مثال م��ا درحال حاض��ر در دس��تگاه های اداری و 
دیوانی خودمان با یک مش��کل فرهنگ��ی روبه رو 
هستیم و آن این اس��ت که مدیران و کارکنان این 
دستگاه ها چندان با این مسأله )انتشار و دسترسی 

آزاد به اطلاعات( آشنا نیستند.« 
او با اش��اره به این که همه دس��تگاه ها مشمول 
قانون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات هستند، 
در عین حال ادامه داد: »در برخی از موارد برخی از 
بخش ها از این قاعده مستثنی هستند.  بخش هایی 
ازجمله وزارت اطلاع��ات  و وزارت دفاع که برخی 
اطلاعاتشان قابل استثناست. درباره اجرایی شدن 
این آیین نامه تدابیری اندیش��یده ش��ده است که 
هیچ دس��تگاهی به منظور طبقه بندی اطلاعات 
نمی توان��د از اج��رای آن ش��انه خالی کن��د. این 
قانون، قانون انقلاب است و می تواند انقلاب ایجاد 
کند با اجرای این آیین نامه همه دس��تگاه ها مرکز 

اطلاعاتی ایران می شود.« 

ش�هروند|  دو دریچه اول )تحتانی( و دوم )فوقانی( 
حوضچه شماره 3 تالاب هورالعظیم که برای فعالیت های 
نفتی در سال 1389 مسدود شده بود، اکنون بازگشایی 
شده و در مجموع حدود 4 متر مکعب در ثانیه آب در این 

منطقه رهاسازی می شود. 
 به گ��زارش پایگاه اطلاع رس��انی س��ازمان حفاظت

 محیط زیس��ت، ای��ن دریچه ه��ا روزهای سه ش��نبه 
18 آذر م��اه و جمعه 20 آذر ماه باز و آب آنها به س��مت 
تالاب هورالعظیم رها س��ازی ش��د.  این اقدام به دنبال 
پیگیری های یک سال گذش��ته برای حفاظت از تالاب 
هورالعظیم و اجرایی شدن تعهدات مندرج در کمیته های 
بررسی گزارش های ارزیابی زیست محیطی میادین نفتی 
آزادگان شمالی و جنوبی و پیگیری های حقوقی و قضایی 
برای تأمین حقابه صورت گرفته اس��ت که درنهایت با 
همکاری وزارت نفت و شرکت ملی نفت ایران به نتیجه 
رس��ید.   پیش بینی می ش��ود عرصه ای به وسعت 8 تا 
10 هزار هکت��ار واقع در حوضچه ش��ماره 3 به تدریج و 

طی یک سال آینده، 
آبگیری و احیاء شود.   
این مس��أله می تواند 
کم��ک قابل توجهی 
به فعالیت های مقابله 
با گرد و غب��ار کند و 
از میزان غبار ناش��ی 
از منش��اء داخلی در 
کش��ور برای استان 
خوزس��تان بکاه��د. 

رها سازی آب به تالاب هورالعظیم یکی از اهداف اصلی 
سفر آبان ماه 92 معصومه ابتکار معاون رئیس جمهوری و 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست به استان خوزستان 
بوده و در سفر هفته گذشته معاون محیط زیست انسانی 
این سازمان، س��عید متصدی اجرایی شد.   هورالعظیم، 
هورالهویزه یا تالاب بزرگ هویزه بزرگترین تالاب استان 
خوزس��تان و یکی از بزرگترین تالاب های داخلی ایران 

اس��ت، ح��دود یک 
س��وم این تالاب در 
ای��ران و بقی��ه آن در 
کشور عراق است.  این 
تالاب از دیدگاه منابع 
جان��وری و گیاه��ی 
بس��یار غنی بوده که 
اکنون ای��ن منابع با 
نابودی روبه رو است.  
این تالاب از آب های 
اضاف��ه رود کرخه، دوی��رچ و بخش��ی از آب های اضافه 
اروندرود تشکیل شده است.  ژرفای این هور )تالاب( کم 
است ولی تدریجا وسط آن به چند متر می رسد. سراسر 
هورالعظیم با نی پوشیده شده است. مساحت مشخص 
شده توسط اداره کل محیط زیست خوزستان به عنوان 
تالاب حدود 118000 هکتار است.  هورالعظیم در غرب 
استان خوزستان در انتهای رود کرخه در منطقه مرزی 

دشت آزادگان بین دو کشور ایران و عراق واقع شده است. 
این تالاب مشترکا در شهرس��تان های دشت آزادگان و 
هویزه استان خوزستان واقع شده است. هورالعظیم در 
جنوب غرب شهرستان هویزه واقع ش��ده و شهر رفیع 
)کاوه( مرکز بخش نیسان در3 کیلومتری آن قرار دارد.  
ت��الاب هورالعظیم به دلیل تأمین نش��دن حقابه مورد 
انتظار، با کم آبی روبه رو است و تخلفات شرکت ملی نفت 
ایران در این منطقه نیز به تخریب گس��ترده زیست بوم 
آن منجر شده اس��ت.  حاشیه نشینان هور که مردمی از 
تبار عرب هستند تا پیش از جنگ ایران و عراق در ده ها 
روستا و آبادی حاشیه هور با استفاده از این تالاب و نیز از 
آبزیان آن اقتصاد خانواده های خویش را تأمین می کردند 
اما تقریبا تمام روس��تاهای مجاور هور به جز شهر رفیع 
به طورکلی ازبین رفته است.  خشک شدن هورالعظیم 
چه در ایران و چه در عراق میزان وقوع طوفان های شن را 
افزایش داده است و باعث شده استان خوزستان با گرد و 

غبارهایی حدود 21 برابر استاندارد مواجه شود. 

گزارش

مطابققانونانتشارودسترسیآزادبهاطلاعات،هرآنچیزیکه»حقیاتکلیفی«برایشهروندانایجادمیکند،بایددراختیارمردمقراردادهشود

روي خط خبر

عضوکمیسیونآموزشوتحقیقاتمجلس:

تنبیه در مدارس غیرقانونی است
شهروند| عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس، با غیرقانون��ی خواندن هر نوع تنبیهی در 
مدارس، گف��ت: وزارت آموزش و پ��رورش باید به 
صورت جدی با هر نوع تنبیهی در مدارس برخورد 
کرده و با مش��اهده حتی یک مورد واکنش جدی 
نشان دهد.  زهره  طبیب زاده نوری در گفت وگو با 
خانه ملت، با غیرقانون��ی خواندن هر نوع تنبیهی 
در مدارس از س��وی مس��ئولان، گف��ت:  وزارت 
آموزش وپرورش باید ب��ا برخورد قاطع با معلمان 
و مدیران متخل��ف در این زمینه مانع تکرار دوباره 
چنین اتفاقاتی ش��ود.  نماینده مردم تهران، ری،  
ش��میرانات، اسلامش��هر و پردیس در مجلس،  با 
تأکید بر این که تنبیه بدنی شیوه قرون وسطایی 
برای تربیت دانش آموزان اس��ت،  اف��زود:  وزارت 
آموزش و پرورش باید به ص��ورت جدی با هر نوع 
تنبیهی در م��دارس برخورد کرده و با مش��اهده 
حتی یک م��ورد واکنش جدی نش��ان دهد.  این 
 نماینده مردم در مجلس نهم،  با بیان این که وزارت

 آموزش وپ��رورش باید با توصیه ها و رهنمودهای 
اکید به جامعه فرهنگی از تکرار چنین برخوردهایی 
در تنبیه دانش آموزان جلوگیری کند، تصریح کرد: 
ممنوعیت این قبیل تنبیه ها باید ب��ا تکرار روش 

صحیح آموزش در مدارس جدی گرفته شود. 

خودروی گروه  همراه وزیر بهداشت 
در سنندج دچار سانحه شد 

ایس�نا| خودروی حامل گروه همراهان وزیر 
بهداشت، در جاده سنندج دچار حادثه شد. گروه 
همراه وزیر بهداش��ت صبح دیروز در دومین روز 
از سفر خود به استان کردس��تان، برای بازدید از 
پروژه های پزشکی بانه راهی این شهرستان شده 
که در راه سنندج به دیواندره دچار سانحه تصادف 

شدند. 
 خ��ودروی گ��روه هم��راه حام��ل بیدارپ��ور
 معاون بهداشتی علوم پزشکی کردستان و مشاور 
وزیر بهداشت بود که با یک دستگاه خودروی پژو 
برخورد می کند و طی آن 5 نفر مجروح ش��دند و 
یک نفر نیز ج��ان باخت ک��ه بیدارپ��ور، معاون 
بهداشتی علوم پزشکی کردستان نیز از جمله این 
مجروحان است. تمامی مجروحان این حادثه به 

بیمارستان شهرستان دیواندره منتقل شدند.

کتاب اطلس جامع انتقال خون 
رونمایی شد 

ایس�نا|کتاب اطلس جام��ع انتقال خ��ون روز 
گذشته در مراس��م بزرگداش��ت هفته پژوهش در 
سازمان انتقال خون رونمایی شد. مدیرکل سازمان 
انتقال خون ایران در این مراسم به مشکلات پژوهش 
اش��اره کرد و گفت: » ما چالش های زیادی در زمینه 
پژوهشی داریم، یکی از مشکلات عمده این است که 
در حوزه انتقال خون تحقیقات و پژوهش های اندکی 
در مقایسه با سایر رشته ها داریم، دلیل آن این است 
که طب انتقال خون، آزمایش محور و مبتنی بر تولید 
محصول است. یعنی این طب یک درمان حمایتی 
اس��ت که هیچ گاه حمایت نمی ش��ده است. انتقال 
خون در کنار درمان است و به همین خاطر هیچ کس 
از زاویه انتق��ال خون نگاه نمی کند و به همین دلیل 
تحقیقات در ای��ن زمینه هم در دنیا و ه��م در ایران 
اندک بوده و به آن توجهی نمی شود.« پورفتح اله ادامه 
داد: »چرخه انتقال خون، چرخه بس��یار پیچیده ای 
اس��ت که مس��ائلی مانند اخلاق، اقتصاد و... در آن 
دخالت دارد و خوش��بختانه این چرخ��ه در اختیار 

سازمان انتقال خون است.«

خبر

صاف کردن تپه ها و برج سازی مقابل چشمان شهردار تهران

معاونصنایعدستیسازمانمیراثفرهنگی:

40 درصد کارگاه های صنایع دستی در دولت قبل تعطیل شدند

خبرآنلاین| در مقابل چش��م س��اکنان شهرک 
شهید دقایقی، در شمال شرق تهران، سازه ای عظیم 
درحال قد کشیدن است.  سازه ای که تپه های اطراف 
را بلعیده و مشخص نیست به چه منظور در چشم انداز 
جنگل های دستکاش��ت لوی��زان، ه��ر روز بلندقدتر 
می شود.  زمانی محله شیان و تپه لویزان از خلوت ترین 
تفرجگاه های تهران محسوب می شد، ولی حالا به مدد 
ساخت وساز ناگهانی در این منطقه، دور زدن میدانگاه 
کوچکی که در ابتدای محله اس��ت، صب��ر و حوصله 

می خواهد، برج سازی در این منطقه بکر، هدیه ای جز 
ترافیک و معطلی در خیابان برای مردم شیان نداشته، 
برای برج سازان، قصه البته فرق می کند.  انگیزه ای است 
که توان این کار عظیم را به آنها داده:  برج سازی در قلب 
تپه های تهران.  بیمارس��تان، ش��رق این برج تازه ساز 
است و در شرق بیمارستان هم برج دیگری قد کشیده.  
هیچ کدام از این برج ها، تابلو ندارند.  هر قدر دور و اطراف 
این برج نوساز را می کاوم تا تابلویی از مشخصات سازه 

و کارفرما و پیمانکار پیدا کنم، چیزی دیده نمی شود.  

ش�هروند| »40 درصد کارگاه های صنایع دستی 
در اواخر دولت قبل تعطیل ش��ده اند، در یک س��ال 
گذشته شاهد بازگش��ایی کارگاه های تعطیل شده 
بودیم.« معاون صنایع دستی سازمان میراث فرهنگی 
در همایش آموزش تقدیر از پژوهش��گران هنرهای 
سنتی، با اشاره به پیشرفتی که صنایع دستی کشور 
تجربه کرده اس��ت، گفت: »در این بخش شاهد رشد 
40، 60 و گاهی 100 درصدی در حوزه صنایع دستی 
بوده ایم، اگرچه پایه ما ضعیف بوده، اما همین رش��د 
هم مغتنم است. این رشد درحالی به دست آمده که 
گزارش ها در اواخر دولت دهم خوب نبود و 40 درصد 
کارگاه ه��ا در اواخر آن دولت تعطیل ش��دند. اکنون 
ش��اهد بازگش��ایی واحدهای تعطیل شده هستیم 
که خوب اس��ت و این موضوع مسئولیت ما را بیشتر 
می کند.«  بهمن نامورمطلق ادام��ه داد: »اگر صنایع 
دستی بخواهد آینده ای داشته باش��د با آموزش در 

دانش��گاه تبیین می ش��ود. به نظر من هرچیزی که 
بخواهد تداوم پی��دا کند باید همراه با دانش باش��د. 
یکی از ش��عارهای ما ک��ه امیدواریم محقق ش��ود 
»صنایع دستی دانش بنیان« است که به سمت نسل 
جدیدی از کارگاه ها برویم. این امر امکان پذیر نیست 
مگر به کمک دانش��گاه ها و اگر با ما هم پیوند نشوند، 
دچار دور باطل می ش��ویم.«  او با اش��اره به این که ما 
برای فضای دانشگاه ها هزینه می کنیم، اما استفاده 
چندانی از آن نمی بریم، یادآوری کرد: »از انگلیسی ها و 
آمریکایی ها کمک می خواهیم تا سرمایه گذاری کنند 
و ما رشد کنیم؛ درحالی که س��رمایه های ما همین 
فارغ التحصیلان صنایع دستی در دانشگاه ها هستند.«  
او  ادامه داد: »برنامه های مفصلی داریم. تصمیم داریم 
فارغ التحصیلان تکمیلی را دعوت کنیم تا ببینیم چه 
کمک هایی می توانیم به آنها کنیم. امیدوارم بتوانیم 

از سرمایه اصلی یعنی نیروی انسانی استفاده کنیم.« 
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